
31

– Прог ра ма «Де мок ратія
по�ук раїнсь ки» прос то зірва ла всі
рей тин ги за по пу лярністю се ред
гля дачів Пер шо го Національ но го.
В чо му ре цепт та ко го успіху – у
вда ло зап ро ше них гос тях чи в
симбіозі гість плюс ве ду чий? 

– Я був ве ду чим трь ох ви пусків
«Де мок ратії по�ук раїнсь ки», які сто -
су ва ли ся роз вит ку перс пек тив де -
мок ратії в Ук раїні. Успіх прог ра ми
по ля гав у то му, що до роз мо ви ми
зап ро шу ва ли ук раїнсь ких інте лек ту -
алів – пись мен ників, діячів куль ту ри
та політо логів, які спокійно й гли бо ко
розмірко ву ва ли на за да ну те му.
Мені здаєть ся, що прог ра ми з гли бо -
ки ми спокійни ми роз мо ва ми, ко ли
гля дач ба чить не політиків, які б’ють
гле чи ки на го ло вах один в од но го, а
лю дей, що чітко роз мов ля ють, про -
по ну ють ре цеп ти та аналізу ють, –
ма ють успіх і перс пек ти ву. 

Роль ве ду чо го є теж надз ви чай но
важ ли вою. На сам пе ред він має бу ти
політич но поінфор мо ва ним. За фор -
ма ту гли бо ких аналітич них роз думів
роль ве ду чо го по ля гає в то му, щоб
зро би ти роз мо ву мак си маль но ди -
намічною, аби ці мудрі й важ ливі
лю ди не прис па ли гля да ча. То му
моїм зав дан ням бу ло, щоб наші гості
мак си маль но ціка во й вод но час ди -
намічно висвітлю ва ли те му. Як ска зав
один із політо логів: «У вас клас на прог -
ра ма, то му що та кий енергійний і ду же
еле га нт ний політич ний бокс весь час
три має гля да ча в нап ру женні». 

– Як вам удаєть ся зму си ти
політиків го во ри ти конструк тив но
й чітко відповіда ти на пос тав лені
за пи тан ня, а не «з’їжджа ти з те -
ми», як це по люб ляє ро би ти
більшість на ших мож нов ладців? 

– Ду же час то мої ко ле ги ма ють
ба га то ча су на довгі роз логі роз ду ми
і не зму шу ють своїх гос тей го во ри ти
по суті. Фор ма ти Пер шо го На ціо -

наль но го знач но ко ротші і пе ред ба -
ча ють воль о ву роль ве ду чо го. До то -
го ж ве ду чий має по ва жа ти сво го
гля да ча і са мо го се бе. То му я по вод -
жу ся завж ди до сить жорстко, але ко -
ре кт но і не за ан га жо ва но сто сов но
політиків. Я прос то зму шую їх від по -
ві да ти на моє за пи тан ня. Один відо -
мий бри тансь кий ве ду чий політич -
но го ток�шоу 15 разів пов то рю вав
од не й те са ме за пи тан ня, по ки не
дістав тієї відповіді, яку хотів по чу ти
від політи ка. Так пра цю ють західні
жур налісти. А наші політи ки му сять
ро зуміти, що ли ше та ка співпра ця
ко рис на для них і ціка ва для гля да ча.

– Чи час то буває так, що
запро шені політи ки на ма га ють ся
нав’язу ва ти свої пра ви ла гри пе -
ред ефіром? Мов ляв, за пи туй те
ме не про те, а про це про шу
навіть не зга ду ва ти? Які умо ви
во ни ви су ва ють? Які ви мо ги трап -
ля ли ся най частіше?

– Та ке бу ває ду же рідко, але де -
які політи ки й дер жавні служ бовці з
ог ля ду на влас ну по зицію іноді ви -
слов лю ють певні про хан ня. У та ко му
разі я на ма га ю ся по во ди ти ся ко ре кт -
но і ду же швид ко оціню ва ти си ту -
ацію. Як що це про хан ня не від по -
відає суспіль ним інте ре сам гля да ча –
я не по год жу юсь на такі умо ви і не
обіцяю, що ви ко наю їхнє про хан ня. І
вже під час пря мо го ефіру во ни зму -
шені щось го во ри ти. По год жу вав ся я
ли ше в разі, ко ли ар гу мен ти гос тя
бу ли справді важ ли ви ми, особ ли во
як що не бу ло мож ли вості по чу ти
дум ки іншої сто ро ни або про цес ще
три вав і од ноз нач на оцінка мог ла
впли ну ти на пе ребіг подій.

– На ва шу дум ку, наші політи -
ки інтелігентні лю ди?

– У нас є різні політи ки, як є і різні
лю ди. Є лю ди з аб со лют но див ним
напівкриміналь ним ми ну лим, а є
інте лек ту а ли, які про чи та ли знач но

біль ше кни жок, ніж я, ви і де сят ки
інших лю дей. Політи ки – це дзер ка -
ло на шо го суспільства.

– Раніше ви зга ду ва ли про те,
що на західноєвро пейсь ких ка на -
лах є іронічні, гу мо рис тичні по лі -
тич ні ток�шоу, де про політи ку
роз повіда ють у лег ко му й гост ро -
му стилі. На ва шу дум ку, ко ли з’яв -
лять ся про то ти пи та ких ток�шоу
на вітчиз ня но му те ле ба ченні? 

– Країна справді пот ре бує та ко го
рівня політич них шоу. До сить ли ше
по ди ви ти ся на успіх та ких гу мо рис -
тич них прог рам, як «95 квар тал» або
«Фай на Юк рай на», в яких є еле мен -
ти політич ної са ти ри. Їхній успіх
свідчить про те, що такі прог ра ми
ма ли б ша ле ний по пит в Ук раїні. Та,
на жаль, се ред ме нед жерів ук -
раїнсь ких те ле ка налів про дов жує
зберіга ти ся внутрішня цен зу ра,
оскіль ки во ни ро зуміють, що політи -
ки не сприй муть та кої жорсткої са ти -
ри, яка є на За ході. 

– Чо му б вам не спро бу ва ти
ста ти пер шим, хто ство рить схо же
шоу на ук раїнсь ко му ТБ?

– Осо бис то я хотів би ство ри ти
та ке шоу, але їх ма ють вес ти про -
фесійні ак то ри. Мож ли во, в май -
бутнь о му я ста ну політич ним ак то -
ром, але на разі я все�та ки жур наліст
і мені біль ше по до баєть ся жур -
налістсь ка аналіти ка. 

– Які істо ричні пос таті вам
найбіль ше імпо ну ють?

– В історії людства є ба га то лю -
дей, які мені імпо ну ють, се ред них
Буд да, Хрис тос, Ма го мет, Ма хат ма
Ганді й Уїнстон Черчілль як політик. 

– Яким гас лом ке руєте ся в
житті?

– Моє кла сич не гас ло – не
давай те, щоб мав пи пли га ли по
гілках ва шої го ло ви. Живіть
спокійно, на со лод жуй те ся жит тям і
цим мо мен том! 

Юрій ГРОМ НИЦЬ КИЙ:
«Мож ли во, в май бутнь о му
я ста ну політич ним ак то ром,
але на разі я все�та ки
журналіст»
Юрій Гром ниць кий є од ним із найуспішніших жур налістів
України. У йо го здо бут ку сотні інтерв’ю з провідни ми
політични ми грав ця ми й де сят ки політич них ток�шоу.
Нещодав но ве ду чо му Пер шо го Національ но го бу ло прис воєно
по чес не зван ня зас лу же но го жур наліста Ук раїни, а ос таннє йо го
ток�шоу «Де мок ратія по�ук раїнсь ки» увійшло в п’ятірку
найкра щих прог рам ка на лу. Про сек ре ти та ко го успіху та жит тя
по за ек ра ном далі в інтерв’ю з Юрієм ГРОМ НИЦЬ КИМ.

Оле на ЛИШТ ВАН 
(прес�служ ба Пер шо го Національ но го).

ГРОМАДЯНСЬКЕ СУСПІЛЬСТВО

Медіа�простір


